
اقتصادی
صفحه 4

یک شنبه ۷ آذر 1395
۲۷ صفر 143۸ - شماره ۲1499

ابتکار معلم فیزیک برای ایجاد اشتغال

قیمت بازارنوع سکه
1/112/000سکه تمام طرح جدید
1/100/000سکه تمام طرح قدیم

562/000نیم سکه
297/000ربع سکه

187/000گرمی
110/544هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3780دلار
4070یورو
4760پوند

1140لیر ترکیه
1058درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کارشناسان در گفت وگو با کیهان 

حادثه قطار سمنان ناشی از ناکارآمدی مدیریتی است
یک فعال کارگری:

افزایش بیکاری و کاهش دستمزد کارگران 
نتیجه سیاست های دولت است

درپی برف و سرمازدگی اخیر رخ داد

افزایش قیمت پرتقال و نارنگی
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی از افزایش هزار تومانی 

قیمت پرتقال و نارنگی خبر داد.
حسین مهاجران در گفت وگو با ایســنا، گفت: بروز سرمازدگی تأثیر 
چندانی در میدان میوه و تره بار نداشــته است و قیمت ها تغییر آنچنانی 
نکــرده اســت. وی افزود: در میدان میوه و تره بــار در حال حاضر نارنگی 
کیلویی هزار تومان به دلیل سرما افزایش قیمت داشته و پرتقال تامسون 
هم با افزایش هزار تومانی قیمت مواجه شده است که البته 500 تومان آن 
طبیعی است و 500 تومان مربوط به سرما می شود. کیوی نیز با افزایش 
قیمت در میادین و مغازه ها همراه نشــده است و در ماه های اخیر کاهش 
800 تا هزار تومانی داشــته اســت اما به طور کلی در سایر اقلام مشکلی 

بابت عرضه و قیمت وجود ندارد.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی ادامه داد: سرمازدگی پرتقال 
در زمستان همیشه از دی ماه شروع می شود و تا 15 فروردین ادامه پیدا 
می کند. پرتقال ها در استان مازندران از نوشهر تا رامسر آسیبی ندیده است 
اما از نوشهر به طرف بهشهر که مربوط به ذخیره شب عید است حدود 20 

درصد از محصول دچار آسیب دیدگی شده است.
مهاجران اضافه کرد: به غیر از این 20 درصد، بقیه محصولات پرتقال 
سلامت هستند. به طور کلی سرمای زیر 8 درجه پرتقال را منجمد می کند 
اما در شــرایط فعلی غرب مازندران به دو درجه زیر صفر رســیده و شرق 
مازندران که به 11 درجه زیر صفر رسیده است در مناطق کوهستانی بوده 
و محصولات در دشت ها آسیبی ندیده اند و مصرف کنندگان باید به اندازه 

نیاز روزشان خرید و محصولاتی مانند پرتقال را نگهداری کنند.
وی عنوان کرد: به نظر نمی رسد در روزهای آینده مشکلی بابت عرضه 
انواع میوه و تره بار وجود داشته باشد و عرضه به قدری است که اصلًا نیازی 

به واردات پرتقال یا نارنگی نیست.

یک معلم فیزیک اهل اسدآباد 
اســتخر  احداث چند  با  همدان 
زمین هاي  کنار  در  ماهي  پرورش 
کشــاورزي اش توانسته براي دو 
فرزند جویاي کار خود، اشتغالزایي 

کند.
این باره  در  منصــوري،  کیــوان 
می گوید: نعیم و نیما 2 ســال بود که 
از دانشگاه فارغ التحصیل شده بودند و 
دنبال شــغل می گشتند اما موفقیتي 
بدست نیاوردند. به همین دلیل تصمیم 
گرفتیم خودمان کسب و کار جدیدي 
راه بیاندازیم و فرصت شــغلي درست 
کنیم. به فرزندانم گفتم فکر پیدا کردن 
شغل دولتي را از سر بیرون کنید. پشت 
میز نشیني یعني یك عمر درجا زدن! 
باید امیدتان به خدا و بازوان خودتان 

باشد نه دولت.
منصــوري می افزاید: چند قطعه 
زمین کشــاورزي داشتیم که در آنها 
گندم، جو و سیب زمیني می کاشتیم. 
زمین هایمان سهیمه آب داشتند و از 
همین جا به فکرمان رسید با توجه به 
بازار خوب ماهي قزل آلا با اســتفاده 
از ســهمیه آب در کنــار زمین هاي 
کشاورزي استخر پرورش ماهي ایجاد 
کنیم. ایــن فعال اقتصــاد مقاومتي 
خاطرنشــان می کند: براي ســاخت 
اســتخر و تامین تجهیزات آن حدود 

40 میلیــون تومان هزینــه کردیم. 
بــراي خرید ماهي نیــز 30 میلیون 
تومان از بســیج سازندگي تسهیلات 
گرفتیــم و 15 هزار قطعه بچه ماهي 
قزل آلاي 10 گرمي خریدیم. در یك 
دوره کامل پرورش، وزن ماهي قزل آلا 
از 10 گــرم بــه حــدود 1 کیلوگرم 
می رســد و آماده فروش می شود. او 
ادامه می دهد: این دوره 6 ماه به طول 
می انجامــد. هر کیلو ماهي را بین 13 
تا 16 هزار تومان به فروش مي رسانیم 
و مشــتري هاي ما بیشــتر از اهالي 
منطقه آجین و روســتاي تختي آباد 
در شهرســتان اســدآباد هستند، در 
مــواردي نیز ماهي ها را به اســدآباد 
برده و به فروش مي رســانیم. در حال 
حاضر استخرهاي ما ظرفیت تولید 5 
تن ماهي در هر دوره را دارا هســتند. 
در واقع ارزش محصــول تولیدي در 
پایــان هر دوره پرورش رقمي نزدیك 
به 80 میلیون تومان است که حداقل 

40 درصد آن سود خالص است.
کیفیت  دربــاره  کارآفرین  معلم 
اظهارمی کند:  تولیــدي،  محصولات 
در فصل کشــاورزي مدام آب استخر 
جا به جا و تعویض مي شود، این اتفاق 
باعث طراوت، تازگي و افزایش کیفیت 
ماهي ها مي شود. در فصل هایي هم که 
کشاورزي نداریم از دستگاه هوادهي 

اســتفاده مي کنیم تا اکسیژن لازم به 
ماهي ها برسد. براي تمیز کردن استخر 
جاروهاي مخصوصي طراحي کردیم که 
به طور کامل اســتخر را تمیز مي کند 
تا آب دچار گندیدگي نشــود زیرا اگر 
آب بگندد ماهي ها بوي بدي می گیرند.

منصوري، خاطرنشــان  کیــوان 
می کنــد: از کــود به دســت آمده از 
کشــاورزي  کارهاي  بــراي  ماهي ها 
حاصل  کــود  می کنیــم.  اســتفاده 
از پــرورش ماهــي از مرغوبتریــن و 
مفیدترین کودها براي کشاورزي است 
و استفاده از آن تاثیر فوق العاده اي در 
برداشت محصول از زمین داشته است.
این فعال اقتصاد مقاومتي درباره 
فعالیــت فرزندانــش در ایــن واحد 
مســئولیت  تمام  می گوید:  تولیدي، 
اداره اســتخرها و فروش محصولات 
بــر عهده نعیم و نیماســت. هر دوي 
آن ها بســیار به کارشــان علاقه مند 
هستند و از شغل و درآمدشان راضي 
و خشنودند. آن ها تصمیم گرفته اند در 
کنار حوضچه هاي پرورش ماهي، یك 
گلخانه نیز تاســیس کنند و این ایده 
خود آن ها بوده اســت. در حال حاضر 
پیگیر تاســیس گلخانه در زمین هاي 
کشاورزي مان هســتند و معتقدند با 
تاسیس گلخانه سودسرشاري بدست 

می آورند.

تشکر

همسر همیشه داغدارت: نازی فراهانی و فرزندانت

یادبود

12 آذر ماه 95 هشت خزان صدساله از خاموشی ناباورانه عزیزتر از جانمان داریوش ایزدی می گذرد که سرآغازی بود برای ماندگاریش همسر بی نظیرم، بابای فرهیخته 
و مهربانم، دنیای با تو به ما نیاموخت که بی تو چه کنیم اما وفای تو به ما آموخت که هرگز محبت های بی منت و بی صدای تو را لحظه ای فراموش نکنیم و همیشه جای 

تو در جان زندگی سبز است. غم نبودنت افزون تر از همیشه بر قلب و روحمان سایه افکنده و تکرار خاطراتت بهانه دل بیقرار ماست ورنه عبث مروریست تکرار زندگانی.
امتداد فاصله از تالمات دل تنگ ما نمی کاهد. من و فرزندانم را نه به بهای لیاقت بلکه به رســم همدلی دعا کنید و درویش کوچه های تنهایی را 

کشکول گدایی او، سکه صلوات شما کافیست.
داریوشم: پر از توام به تهیدستی ام نگاه نکن، هنوز تو را دارم

روز جمعه 95/9/12 در آرامگاهش یادش خواهیم کرد.

پاییز غریب و بی رحم، این همه برگ مگر کم بود
گل من را چرا چیدی، گل من دنیای من بود

تشکر و قدردانی
بدینوســیله از کلیه عزیزان و ســروران گرامی، اساتید و پزشکان دانشــگاه های علوم پزشکی تهران، شهید بهشــتی و ایران، قضات عالیرتبه 
دیوانعالی کشــور و قضات محترم دادگستری استان تهران و وکلای محترم دادگســتری و کارشناسان محترم رسمی دادگستری، نمایندگان 
محترم مجلس شــورای اســلامی، کادر محترم پرستاری و درمانی و اداری دانشگاه علوم پزشکی تهران، و مرندیهای مقیم تهران که در مراسم 
تشــییع، تدفین و ترحیم مادر بزرگوارمان حاجیه خانم صغری کنگری که آئینه فضایل اخلاقی و کمالات بود در بهشت زهرا)س( و مسجد نور 
تهران شــرکت فرموده بودند نهایت سپاسگزاری و تشــکر را داریم. ضمنا از مردم قدرشناس شهرستان مرند، اقوام، دوستان و آشنایان محترم 
و اهالی شــریف محله رفیع آباد شهرســتان مرند و هیئت های عزاداری سالار شهیدان شهرستان مرند که در شب هفت آن عزیز از دست رفته 

شرکت نموده اند بسیار سپاسگزاریم.
از زحمات مدیریت و معاونت محترم سازمان بهشت زهرا قدردانی می نمائیم و توفیق و سلامتی همه عزیزان را از درگاه خداوند متعال مسئلت 

داریم.
از طرف خانواده دکتر ناصرالدین اکبری اسبق

عضــو ســازمان نظام 
گفت:  تهران  مهندســی 
زنجیره  ســاخت و ساز در 
کشــور ایرادهای بسیاری 

دارد. 
مهدی روانشــادنیا با تاکید 
بر اینکه زنجیره ساخت و ســاز 
در کشــور ایرادهای بســیاری 
دارد گفت: متغیر بودن ضوابط 
شهرســازی و اجازه ساخت و 
افزایــش طبقات واحدها باعث 
می شود ســاختمانی که هنوز 
عمر فیزیکی آن تمام نشــده 
اســت تخریب شود که این امر 
باعــث افزایش ارزش اقتصادی 
فردی اما به ضرر اقتصاد کشور 

می شود.
وی افزود: برای تایید اینکه 
زنجیره ساخت و ساز در کشور 
ایرادهای بسیاری دارد باید برای 
آن مثالی زد که به طور مثال در 
ساختمانی،  مصالح  از  استفاده 
استاندارد اجباری نداریم و در 

جاهایی هم کــه وجود دارد از 
استانداردها استفاده نمی شود.

روانشادنیا با بیان اینکه در 
تهران 600 تولیدکننده تیرچه 
کرد:  خاطرنشــان  دارد  وجود 
کمتر از 50 تولیدکننده دارای 
استاندارد  از سازمان  استاندارد 
هســتند و اغلب سازندگان در 
استان تهران از تیرچه های فاقد 

استاندارد استفاده می کنند.
به گفته وی، اگر ساختمانی 
با کیفیت مناســب طراحی و 
ساخته شــود به دلیل رعایت 
نکردن فراینــد نگهداری، عمر 
مفید ساختمان کاهش می یابد.
روانشادنیا با بیان اینکه بین 
ارائه خدمات حرفه ای و کیفیت 
وجود  مستقیم  ارتباط  ساخت 
دارد، تصریح کرد:  ساختمان در 
متراژ پایین برای ســرمایه گذار 
توجیه اقتصادی ندارد بنابراین 
از خدمات استفاده نمی کند و 

کیفیت را پایین می آورد.

عضو سازمان نظام مهندسی تهران:

معاون بازار بورس تهران گفت: 
روش جدید کشــف قیمت برای 
بورس  در  اولیه سهام  عرضه های 
اوراق بهادار تهران بر اساس روش 
ثبت سفارش در سامانه معاملات 

به جمع بندی نهایی رسیده است.
علی صحرایی در گفت وگو با فارس 
گفــت: در آخرین روز معاملاتی هفته 
قبل چارچوب های فنی و تئوری های 
روش ثبت سفارش یا به اصطلاح بوک 
بیلدینگ برای کشف قیمت عرضه های 

اولیه ســهام در بورس تهران امروز به 
جمع بندی نهایی رســید و حداکثر تا 
یك ماه دیگر بر روی نماد های معاملاتی 

کوچك عملیاتی می شود.
معاون بازار شــرکت بورس اوراق 
بهادار تهران بــا معرفی این روش در 
عرضه های اولیه سهام گفت: براساس 
قیمــت پایه ای که متعهد پذیره نویس 
در دامنه مشخص سامانه های معاملاتی 
اعلام می کند؛ تمامی سرمایه گذاران اعم 
از حقیقی، حقوقی، نهادی و یا آنلاین 

می توانند در آن دامنه سفارش های خود 
را وارد و براســاس حجم سفارش های 
وارد شــده و قیمت های مد نظر بازار، 
ســهم جدید در بازار کشــف قیمت 
می شود. صحرایی عنوان کرد: با اجرایی 
شــدن این روش در آینده ای نزدیك، 
دستکم در یك جلسه ناظر بازار اجازه 
خواهد داد، تا سفارش ها حداقل در دو 
تا سه ساعت سفارش گیری شود. وی 
افزود: سپس براساس حجم تقاضاهای 
وارد شــده و یا در صورت نیاز متعهد 

پذیره نویــس برای ثبــت تقاضای مد 
نظر خود، قیمتی در دامنه اعلام شده 
در ســامانه های معاملاتی کشف و به 
این ترتیب اگر تقاضــای بازار کفایت 
می کــرد، متعهد پذیره نویس ســهام 
جدید را عرضه می کنــد. عرضه های 
اولیه ســهام به روش حراج قیمتی و 
بروز برخــی نا عدالتی ها در تخصیص 
سهام به عموم سرمایه گذاران همواره 
انتقاد سرمایه گذاران بازار سرمایه را در 
پی داشته است. این در حالی است که 

متولیان بازار سرمایه طی دو سال اخیر 
همواره عرضه اولیه سهام به روش ثبت 
سفارش دفتری را بهترین گزینه برای 
رفع این ناهنجاری ها دانسته اند که به 
دلیل بروز مشکلات نرم افزاری در هسته 
معاملات امکان اجرای چنین روشــی 
مقدور نبوده است. از نظر سرمایه گذاران 
در بازار بورس اوراق بهادار، عرضه اولیه 
یك موقعیت جذاب برای سرمایه گذاری 
اندک در کوتاه مدت محسوب می شود. 
در روش کلیــه معامله گــران آنلاین 

در لحظه ای مشــخص اجازه خواهند 
داشــت تعداد معینی سهم را با قیمت 
مشخص خریداری نمایند که همه این 
اطلاعات با پیــام ناظر بازار به آگاهی 
از  عموم معامله گران می رســد. یکی 
دلخوری های همیشــگی مشتریان از 
کارگزاری ها، نحوه تخصیص سهم در 
عرضه های اولیه اســت به طوری که 
کاربرآنلاین احتمالا در بسیاری از مواقع 
نمی تواند از طریق سیستم های آنلاین 

عرضه اولیه بگیرد.

روش جدید عرضه اولیه در بورس برای کاهش بی عدالتی در خرید

در حالیکــه مدیران وزارت 
راه در ایــن دولت مدعی بودند 
اجرای سیستم کنترل اتوماتیک 
قطار در خط آهن تهران- مشهد 
موجب حذف خطای انسانی شده 
است اما مجددا در حادثه ریلی 
سمنان، خطای انسانی به عنوان 
ســاده ترین علت وقوع حادثه 

معرفی شد.
انســانی  روز جمعه مجددا عامل 
دلیــل بروز حادثه برخــورد قطارهای 
مسافری سمنان- مشهد و تبریز- مشهد 

عنوان شد.
خرداد ماه سال 93 بود که دو قطار 
مســافری در ایســتگاه امروان در 45 
کیلومتری دامغــان با یکدیگر برخورد 
کردند و در این ســانحه یك نفر جان 

باخت و 31 نفر زخمی شدند.
آن زمان، محســن پورسید آقایی، 
مدیرعامل راه آهن جمهوری اســلامی 
ایــران، »عبور از چراغ قرمز در ورود به 
ایستگاه با سرعت غیرمجاز و تغییر مسیر 
و اعلام اشتباه مسئول کنترل ایستگاه« 
را علت اصلی وقوع سانحه قطار تهران- 
مشــهد عنوان کرد و در واقع دست به 

دامن »خطای انسانی« شد.
همــان زمان بود کــه مدیرعامل 
راه آهن اعلام کــرد: برای جلوگیری از 
بــروز چنین حوادثــی تصمیم گرفته 
شد، همه ایستگاه ها به سیستم کنترل 
اتوماتیك قطار )ATC( مجهز شــوند؛ 
با تجهیز ایســتگاه ها به این سیســم، 
لکوموتیو به محض ورود به ایســتگاه 
و دیــدن چراغ قرمز بــه طور خودکار 

می ایستد.
بــه گزارش فارس، ایــن موارد در 
حالی از سوی مدیرعامل راه آهن مطرح 
و به طور تلویحی خطای انسانی عامل 
بروز آن سانحه عنوان شد که مشاهده 
می کنیم، بــا وجود اجرای سیســتم 

کنترل اتوماتیك قطــار در خط آهن 
تهران- مشهد و بومی سازی آن، مواردی 
مشابه از این دست مجددا رخ می دهد.
مسئولان وزارت راه و شهرسازی و 
مدیرعامل راه آهن تا پیش از وقوع این 
حادثه مدعی بودند: خط آهن تهران- 
مشــهد به سیســتم کنترل اتوماتیك 
)ATC( تجهیز شده است که ایمنی سیر 
را افزایش می دهد، در سیستم کنترل 
اتوماتیــك )ATC( اگــر لکوموتیوران 
هم قصد داشــته باشد، سرعت قطار را 
افزایش دهد، این سیستم مانع سرعت 

گرفتن غیرمجاز قطار می شود.
حتی پورســید آقایی، مدیرعامل 
راه آهن در این باره گفته بود: همه شبکه 
ریلی به سیستم کنترل اتوماتیك ورود 
ایســتگاه ها در حال تجهیز هستند که 
به سیســتم ATC معروف اســت؛ این 
سیستم خطای انسانی را کاهش داده 
و مانع افزایش ســرعت می شود و اگر 
اتفاقی برای لکوموتیوران رخ دهد، قطار 
متوقف خواهد شد؛ این سیستم موجب 
بهره وری بیشتر از خطوط شده و احداث 
ایستگاه مجازی بین دو ایستگاه واقعی 

را نشان می دهد.
بنا به ادعــای مدیرعامل راه آهن 
این سیستم توسط متخصصان داخلی 
طراحی و بومی سازی شد و ایران جزو 8 
کشور دنیا است که این دانش را طراحی 

و بومی سازی کرده است.
همــه این گفته ها در حالی مطرح 
شده است که مدیرعامل راه آهن علت 
وقوع حادثه برخورد دو قطار مسافری در 
ایستگاه هفت خوان را در کمال تعجب، 

مجددا »خطای انسانی« عنوان کرد.
بنا به گفته محسن پورسید آقایی، 
که به تشریح جزئیات حادثه برخورد دو 
قطار ســمنان- مشهد و تبریز- مشهد 
پرداخته است، »قطار تبریز- مشهد به 
دلیل ســرمای هوا و یخ زدگی سیستم 

ترمز در فاصله 5 کیلومتری ســمنان 
متوقف می شــود و مورد را به سیستم 
ATC شــاهرود به عنوان مرکز کنترل 
اطلاع می دهد و به کل سیستم توقف 
قطار اطلاع داده می شود و چراغ برای 
تردد قطارها در مســیر قرمز می شود، 
در همین زمان قطار ســمنان- مشهد 
در مسیر متوقف می شود؛ متاسفانه در 
این زمان به دلیل تغییر شیفت مسئول 
کنترل، فرد جایگزین از ســابقه قرمز 
شدن چراغ بی اطلاع بود و وقتی رئیس 
قطار مشــهد- ســمنان مجددا کسب 
تکلیف می کند، به وی گفته می شود که 
مسیر باز است و مشکلی نیست، شاید 
چراغ به دلیــل برودت هوا قرمز مانده 
است، بنابراین به وی تلگراف می شود 
که حرکت کند. قطار تبریز- مشهد در 
پشت یك پیچ متوقف شده بود، بنابراین 
قطار سمنان- مشهد وقتی با قطار پیش 
رو مواجه می شود به شدت با کوپه های 

انتهایی قطار تبریز برخورد می کند.«
این موارد در حالی مطرح می شود 
که تا پیش از ایــن بارها از مدیرعامل 
راه آهن شــنیده بودیم کــه با اجرای 

سیستم ATC که در دولت یازدهم در 
خط آهن تهران- مشهد اجرا شده است، 
دیگر خطای انســانی حذف می شود، 
ارتقای ایمنی ســیر داریم و سیســتم 

اجازه خطا نمی دهد.
به نظر می رســد، مسئولان وزارت 
راه و شهرسازی و در صدر آنها وزیر راه 
و شهرسازی، در راستای کمرنگ کردن 
ناکارآمدی خود در اجرای سیستم های 
این چنینی و جلوگیری از وقوع سوانح 
حمل و نقلی، با دســت به دامن شدن 
به موضوع قدیمی و کهنه شده »خطای 
انســانی«، قصد دارند ناکارآمدی خود 
در پیاده سازی سیستم های مدیریتی را 

لاپوشانی کنند.
در مــورد مذکور، تــا پیش از این 
مسئولان دولت »حذف خطای انسانی« 
را مزیت اصلی اجرای سیستم کنترل 
اتوماتیــك قطار در راه آهــن تهران- 
مشهد عنوان می کردند و ادعا داشتند، 
این خدمت برای اولیــن بار در دولت 
یازدهم عملیاتی شده است، اما با وقوع 
حادثه، ظاهرا کارآمدی سیستم مذکور 
فراموش شده و خطای انسانی به عنوان 

ساده ترین راه حل، عنوان می شود.
عدم نظارت بر نیروی انسانی

در همین راســتا یك کارشــناس 
حوزه حمل و نقل ریلی در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی کیهان مقصر اصلی 
این حادثه را وزارت راه و شهرســازی 

دانست.
رضاییــان با طرح دو پرســش در 
خصوص وقوع این حادثه گفت: سوال 
اول این اســت که چرا وقتی تجهیزات 
سیستم کنترل )ATC( به صورت کامل 
نصب نشده، اقدام به افتتاح آن کرده اند؟

وی در ادامــه به نواقص موجود در 
این طرح اشاره کرد و افزود: مکررا اتفاق 
افتاده بود که این سیستم جواب منفی 
می داد و این مسئله به موضوعی عادی 

تبدیل شده بود.
این کارشــناس راه دانشگاه علم و 
صنعت ضمن مطــرح کردن نقد دوم، 
ادامه داد: بر فرض اینکه این سیســم 
اصلا وجود نداشــته باشد، طبق روش 
قدیمــی مورد اســتفاده نیز چند لایه 
نیروهای انسانی همزمان اشتباه کردند 
و فراگیر بودن این موضوع نشان دهنده 

عدم نظارت می باشد.
اجرای ناقص سیستم کنترلی

همچنین یکی دیگر از کارشناسان 
حــوزه حمل ونقل ریلی نیز با اشــاره 
به اینکــه در بحث مدیریتــی تدابیر 
کافی اندیشیده نشده بود، به خبرنگار 
اقتصــادی کیهان گفت: بحث ATC به 
صورت ناقص اجرا شده و در حالی که 
قرار بود یك ســاله کار آن تمام شود، 
تاکنون و پس از دو ســال و نیم هنوز 

کامل نشده است.
لاجوردی ادامه داد: ضعف موجود 
در نصب تجهیــزات، موجب نفوذپذیر 
شدن خطای انسانی در این سیستم شد.
مقصر اصلی حادثه قطار دامغان - 
سمنان مسئولین وزارت راه هستند

مدیر گروه سیاســتگذاری مسکن 
دانشگاه علم و صنعت هم گفت: مقصر 
اصلی حادثه قطار مسئولین وزارت راه 
هســتند و صحبت از خطای انســانی 
کردن در سیســتم  اتوماتیك که وزیر 

می  گوید بی معنی است.
فرهاد بیضایی، در گفت وگو با نسیم، 
با انتقاد از بی تدبیری مسئولان وزارت 
راه در حادثه سمنان اظهار کرد: اظهارات 
مسئولین درباره علت حادثه قطار نشان 
می دهد که مسئولین، مدیران راه آهن 
و وزیر راه و شهرسازی حاضر به قبول 
تقصیرات خود نیستند و اظهارات کاملا 

متناقضی را بیان می  کنند.
بارها  وی خاطرنشــان کرد: وزیر 
اعلام کرده است که سیستم بهره برداری 
از خط مشــهد به صورت الکترونیکی 
درآمده اســت، آیا واقعا این امر صحت 
دارد؟ اگــر صحت دارد چــرا از قصور 
سوزنبان ســخن گفته می شــود. در 
قطار  کنترل  الکترونیکی  سیستم های 
باید در اختیار اتاق های مانیتور و کنترل 
باشد، لذا به راحتی نمی شود سوزنبان 

منطقه ای را مقصر دانست.

بیضایــی تصریح کرد: آنچه که در 
این میان مشــخص است مقصر اصلی 
مســئولین وزارت راه هستند که از دو 
ســال پیش تاکنــون نواقص را اصلاح 
نکرده اند و منجر به از دست رفتن جان 
بیش از 44 نفر از هموطنان مان شدند. 
به نظر می رســد نام بردن از سوزنبان 
بیشتر برای آن اســت که قصورات بر 

گردن نازل ترین مقامات بیفتد.
وی گفــت: اگــر واقعا سیســتم 
الکترونیك باشد اتاق های کنترل و اتاق 
کنترل مرکزی وجود دارد که همه در 
حال رصد کردن مداوم قطارها هستند، 
چیزی شبیه به آنچه که در مترو وجود 
دارد. اگر یك نفر اشتباه کند، افراد دیگر 

می توانند جلوی اشتباه را بگیرند.
مدیر گروه سیاست گذاری مسکن 
دانشــگاه علم و صنعت اظهــار کرد: 
آنچه که مسئولین می گویند به شدت 
متناقض است. صحبت از خطای انسانی 
کردن در سیســتم اتوماتیك که وزیر 

می گوید بی معنی است.
استیضاح آخوندی کلید خورد

یك نماینده مجلس با اشاره به کلید 
خوردن طرح استیضاح وزیر راه، گفت: 
آخوندی علاوه بر معذرت  خواهی باید از 

سمت خود استعفا کند.
رضــا شــیران در گفت وگو با مهر 
با اشــاره بــه  جمــع آوری امضا برای 
استیضاح وزیر راه و شهرسازی، اظهار 
داشت: نمایندگان مجلس این هفته در 
حوزه های انتخابیه هستند بنابراین در 
مجلس حضــور ندارند اما با 25 نفر از 
همکاران که تماس تلفنی داشتم، همه 
اتفاق نظر دارند که در اولین روز کاری 
که 14 آذر ماه اســت، استیضاح وزیر 
راه و شهرســازی تقدیم هیئت رئیسه 

مجلس شود.
وی بــا انتقــاد از اینکــه حداقل 
کمك هــای اولیه هــم در قطار وجود 

نداشــت، گفت: یکی از مسافران این 
قطــار می گفت که حتی یك باند برای 
بستن زخم سر یکی از مسافران نبوده 
و بــه اجبار با ملافه های موجود جلوی 

خونریزی را گرفتند.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با 
اعلام اینکه وزیر راه و شهرسازی علاوه 
بر معذرت خواهی باید استعفا کند، ادامه 
داد: مسافران این قطار می گویند حتی 
وقتی هلی کوپتر آمده، وســایلی برای 
خاموش کردن آتش نداشته است. ا ین 
ســوءمدیریت راه آهن را نشان می دهد 
که کمترین وسایل را برای مهار آتش 

در اختیار نداشته است.
شیران با انتقاد از عملکرد شرکت 
راه آهن در پیگیری حقــوق کارکنان 
این شــرکت، گفــت: از دو ماه پیش 
پیگیر ی هایــی را از کارگــران راه آهن 
مشــهد انجام دادم و متاسفانه متوجه 
شــدم که این کارگران از سه ماه پیش 

تاکنون حقوق نگرفته اند.
در همین راستا، به گزارش روابط 
عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی، 
عبدالناصــر همتی رئیــس کل بیمه 
مرکزی با اشــاره به شــهادت زائران 
کربلای حسینی و کشــته و مسدوم 
شــدن تعدادی از هموطنان در حادثه 
قطار سمنان اظهار داشت: این حوادث 
غــم  بزرگی برای ملت ایــران برجای 

گذاشت.
وی افــزود: صنعــت بیمــه برای 
این آسیب دیدگان آمادگی  از  حمایت 
خود را اعلام کرده و امیدوارم شــرکت 
بیمــه دانا بیمه گــر زوار کربلا و بیمه 
پارسیان بیمه گر راه آهن در حادثه قطار 
ســمنان همچون گذشته، در کمترین 
زمان ممکن نحوه پرداخت خسارت را 
بررسی کرده تا با انجام وظیفه به موقع 
بتوانیــم مرهمی کوچك بر درد و رنج 

خانواده های این عزیزان باشیم.

واحدهای مسکن  قیمت 
مهر فاز 9 و 5 شــهر جدید 

پردیس نهایی شد.
طبق اطلاعیه شرکت عمران 
تعداد  افتتاح  بدنبــال  پردیس 
4 هــزار و 550 واحــد در فاز 
11 و تعــداد یکهــزار و 134 
واحــد در فاز 3 در ســالجاری 
قیمت نهایی تمامی پروژه های 
در حــال اجــرا در فازهای 9 
جدید و 5 شهر پردیس تعیین 

شد.
این اطلاعیه آمده است  در 
دستورالعمل های  از  استفاده  با 
یکســان ابلاغی از سوی وزارت 
راه و شهرسازی و با بهره گیری 
از منابع داخلی شرکت عمران 
پروژه ها  نهایی  قیمت  پردیس، 
به نحوی تعیین شود که ضمن 
واقعی بودن، امکان اتمام آنها نیز 

فراهم شود.
بر این اســاس سهم آورده 
احتســاب  بــدون  متقاضــی 
تســهیلات بانکــی و با در نظر 
گرفتن تیپ بلوک هــا و متراژ 
واحدها، حداقل 419 و حداکثر 
435 میلیــون ریــال تعییــن 

شده است.
شــرکت عمران پردیس در 
نظــر دارد از تاریــخ 95/9/20 
برای آن دســته از متقاضیانی 
کــه حداقل مبلغ 359 میلیون 
ریال از سهم آورده خود را واریز 
کنند بر اساس میزان واریزی و 
اولویت افتتــاح اقدام به دعوت 
از متقاضیــان جهــت صدور و 
تحویــل قــرارداد پیش فروش 

کند.
توضیحات:

1( به منظور کاهش ســهم 

قیمت واحدهای مسکن مهر فاز 9 و 5 
شهر پردیس نهایی شد

رئیــس کانون عالی انجمن هــای صنفی کارگران با 
انتقاد از عدم رعایت ســه جانبه گرایی در تصمیمات 
وزارت کار برای اصلاح قانون کار گفت: افزایش بیکاری 
و کاهش دســتمزد کارگران نتیجه سیاست های دولت 

است.
غلامرضا عباسی در گفت وگو با فارس با بیان اینکه تنش ها 
میان شــرکای اجتماعی با دولت بر ســر اصلاحیه قانون کار 
شدت گرفته اســت، گفت: عدم توجه به اصل سه جانبه گرایی 
و نــگاه تك بعدی بــه منافــع کارفرمایان و عــدم اجماع در 
منافع عمومــی منجر به این اختلاف نظرها و تنش ها شــده

 است.
وی با اشاره به اینکه پشت پرده تصمیمات در حوزه اصلاح 
قانون کار نشــان می دهد که هیچ گونه سه جانبه گرایی مدنظر 
دولت نیست، خاطرنشان کرد: چند ماه پیش در شورای سه جانبه 
ملی اتفاق نظر تمام اعضا بر این شــد تا لایحه اصلاحیه قانون 
کار به دولت عودت داده شود، در حالی که این اتفاق رخ نداد.

رئیــس کانون عالــی انجمن های صنفــی کارگران گفت: 
تصمیمات در این وزارتخانه متکی به برخی گروه ها و جناح های 
سیاسی خاص انجام می شود و سایر فعالان واقعی بخش، در این 
تصمیم گیری ها کنار زده شده اند که این موضوع نشان دهنده 
زیرســؤال رفتن اصل تعامل و مشورت در امور آتی مخاطبان و 

ذینفعان این حوزه است.
وی همچنین درباره نحوه تعیین دستمزدها در دولت به نقش 
مهم دولت در شورای عالی کار اشاره کرد و گفت: دولت هم به 
عنوان حاکمیت و هم به عنوان یك کارفرمای بزرگ، حرف آخر 
را در موضوع تعیین دستمزد می زند و سایر گروه های کارگری 

به دلیل عدم توازن، مغلوب این تصمیمات می شوند.
عباسی گفت: همواره مقام معظم رهبری بر موضوع معیشت، 
امنیت شغلی  همچنین فرهنگ مصرف تولیدات داخلی تأکید 
دارند، اما مســئولان کشور در وادی دیگری به سر می برند، به 
طوری که امنیت شغلی روز به روز بدتر و آرامش روحی و روانی 

کارگران کمتر می شود.
وی افزود: دود تمام سیاست های ضد تولیدی در دولت که 
در میان آنها واردات و افزایش فشارها به تولیدکنندگان از طریق 
مالیات خودنمایی می کند، به چشم کارگران می رود و همواره 

این بخش بیشترین آسیب و ضرر را می کند.

دامپزشکی  سازمان  رئیس 
بزرگ  طــرح  گفت:  کشــور 
 12 در  طیور  واکسیناســیون 
استان و 10 هزار و 500 روستای 
کشــور با مشــارکت 11 هزار 
بسیجی داوطلب انجام می شود.

مهدی خلج در مراســم افتتاح 
این طرح از طریق ویدئو کنفرانس 
اظهار کرد: در این طرح 15 میلیون 
قطعــه طیور تحت پوشــش طرح 
مشترک بسیج و دامپزشکی واکسینه 

می شوند.
وی افزود: با اتفــاق خوبی که 
در موسســه تحقیقات واکســن و 
سرم ســازی رازی افتــاد به جای 

اســتفاده از واکســن های تزریقی، 
امروز می توانیم از واکسن مقاوم به 
حرارت که در آب حل می شــود به 
راحتی برای واکســینه شدن طیور 

استفاده کنیم.
خلج گفت: ســه ماه دیگر نیز 
مجــددا باید این طرح را آغاز کنیم 
بنابراین در کنار صمیمیت و دوستی 
با نیروهای بسیجی باید نظم، انضباط 
و رعایت مباحــث فنی حتما مورد 

توجه گیرد.
وی افــزود: در این طرح بزرگ 
عمل و دقت را کنار هم گذاشــتم 
و با تقســیم کاری که میان بسیج 
و ســازمان دامپزشکی کشور انجام 

رئیس سازمان دامپزشکی کشور خبر داد

آغاز واکسیناسیون طیور روستایی 12 استان با مشارکت بسیج

براساس گزارش یک بانک 
آمریکایی نرخ بیکاری جوانان 
در عربستان طی سال گذشته 

33/5 درصد بوده است.
گزارش بانك مریلینچ آمریکا 
نشان می دهد نرخ بیکاری جوانان 
در عربســتان طی سال گذشته 
33/5 درصد ارزیابی شده است که 
پیش بینی می شود با توجه به تداوم 
ناکامی کشورهای غرب آسیا برای 

ایجاد اشتغال مورد نیاز جمعیت 
رو به رشــد خود این رقم تا سال 
2030 به 42 درصد افزایش یابد.

 این گزارش می افزاید همزمان 
با عدم توانایی بخش خصوصی در 
ایجاد اشتغال در حوزه غرب آسیا 
بخش دولتی که به صورت سنتی 
پیشران حوزه ایجاد اشتغال در این 
منطقه محسوب می شود بیش از 

حد متراکم خواهد شد. 

تاکیــد  مریلینــچ  گــزارش 
می کند غرب آسیا همچنان یکی 
از بالاتریــن میزان نــرخ بیکاری 
جوانان را تجربه می  کند به گونه ای 
که برخــی جوانان در این منطقه 
یا بیکار هســتند یا به شغل های 
نامتعارف روی می آورند. به گزارش 
فارس مطالعه بانك مریلینچ نشان 
می دهد در منطقه غرب آســیا و 
شــمال آفریقا سالانه 84 میلیارد 

دلار بودجــه به بخــش آموزش 
اختصاص می یابــد که معادل 9 
درصد کل بودجه اختصاص یافته 
به بخش آموزش در سراسر جهان 
اســت اما این مســئله در بهبود 
آموزش در میان قشرهای سطوح 
متوسط و ضعیف این جوامع ناکام 
مانده و همین امر تهدیدی جدی 
علیه امنیت در غرب آســیا ایجاد 

کرده است.

براساس گزارش یک بانک آمریکایی

بیش از 33 درصد جوانان عربستانی بیکارند

متغیربودن ضوابط شهرسازی موجب تخریب ساختمان ها 
زودتر از موعد می شود

تسلیت
مدیرعامل محترم شرکت سرآوا

جناب آقای رحمانی
بدینوسیله مصیبت وارده را تسلیت عرض نموده، از خداوند 
متعــال طلب مغفرت برای آن مرحوم و صبر و شــکیبایی 

برای حضرتعالی را خواستارم.
رضا الفت نسب

آورده متقاضیان شرکت عمران 
شــهر جدید پردیــس با اخذ 
مجــوز از مجمــع عمومی این 
شرکت و تاییدیه وزارت متبوع 
نســبت به تامیــن بخش قابل 
توجهــی از هزینه های پروژه ها 
از منابــع داخلی اقــدام کرده

 است.
برنامه  تحقــق  بمنظور   )2
تحویل مرحله به مرحله واحدها، 
هم اکنون اولین زون افتتاح در 
جنوب بلوار شهید صیاد شیرازی 
و مجاور عوارضی آزادراه تهران 
- پردیس در نظر گرفته شــده 
است که جزئیات آن در اطلاعیه 
بعدی به اطلاع متقاضیان خواهد 

رسید.
بدیهی  فــارس:  گزارش  به 
اولویــت بعدی  اســت تعیین 
افتتاح و تحقق اهداف پیش بینی 
شــده منوط به مشارکت کلیه 
متقاضیان در تکمیل سهم آورده 

خود است.

اطلاعیه شرکت عمران :

شــده کار به نحو احســن در حال 
انجام است.

خلــج گفت: بــا تدوین و تهیه 
برنامه ها، فیلم های آموزشی، پوستر، 
دستورالعمل فنی، تامین واکسن و 
لوازم و تجهیزات، سازمان دامپزشکی 
کشــور در مجموع بالــغ بر 600 

میلیون تومان هزینه کرده است.
وی بــا اشــاره بــه اینکه یکی 
از مهم تریــن بیماریهای پرندگان، 
نیوکاسل است که در برخی موارد 
باعث تلفات صد درصدی می شــود 
افزود: در طرح مبارزه با این بیماری 

نه تنهــا از ایجــاد ضایعات جدی 
اقتصــادی در این زمینه جلوگیری 
می شــود بلکه زمینه رونق تجارت 
به  طیور  فرآورده هــای  بین المللی 
دیگر کشورها نیز فراهم خواهد شد.
خلــج کنترل این بیمــاری را 
موجب تحکیم اقتصــاد و افزایش 
درآمد خانوارهای روستایی دانست 
و گفــت: اجــرای طرح گســترده 
واکسیناسیون طیور بومی و روستایی 
مقدمه ای برای کنترل این بیماری 
در طیور صنعتی کشور نیز خواهد 

شد.


